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СЕРЕДА
Коли нам повернуть 
дорожні знаки?

Заяви задовольнити 
доведеться, а висновки 
зробити – тим паче!

Нашими символами і досі 
залишаються пісня і праця

с. 5

с. 2

с. 3

Частина тиражу 
розповсюджується 

безкоштовно

Навіть у воєнний час  
1 вересня – це свято!

Наталка Рисіч

Увага до початку 
нового 2023/2024 
навчального року 
сьогодні набула 
свого апогею, 
оскільки цьогоріч-
не 1 вересня роз-
почнеться знову 
ж таки в умовах 
воєнного стану.

Однак особливістю но-
вого навчального року в усіх 
типах навчальних закладів 
(як у середній, так і вищій 
школі) є те, що навчання 
має проходити в офлайн-
режимі. Так зване дистан-
ційне навчання має стати 
лише епізодичним елемен-
том навчального процесу, 
але аж ніяк не підміняти 
його цілком і повністю. 
Однак головною запору-
кою навчального процесу 
в офлайн-форматі (діти на-
вчаються у шкільних ауди-

торіях) є безпека школярів 
та педагогів, тобто укриття 
та сховища відтепер мають 
стати головною складовою 
готовності до нового на-
вчального року. 

Якщо намагатися засто-
сувати усе вищесказане до 
навчальних закладів Рома-
нівської селищної ради, то 
ситуація зі створенням, об-
ладнанням та оснащенням 
сховищ та укриттів у ліцеях 
та гімназіях Романівщини 
у цілому задовільна. Слід 
зауважити, що ті зусилля, 
кількаразові упродовж року 
прискорення у процесі по-
кращення безпекових умов 
для навчального процесу у 
навчальних закладах Рома-
нівської громади зробили 
таки свою справу. 

Сьогодні фактично 
усі ліцеї та гімна-
зії Романівської 
громади мають 
належну базу зі 
сховищ і укриттів. 

У найбільшому на-
вчальному закладі громади 
– Романівському ліцеї № 1 – 
процес облаштування, роз-
ширення і вдосконалення 
приміщення для укриття 
досі триває, але сьогодні 
зрозуміло, що навчальний 
рік у цьому навчальному за-
кладі розпочнеться в умовах 
так званого змішаного на-
вчального процесу. Згодом, 
ще за кілька місяців, коли 
приміщення для укриття 
буде готове прийняти пів 
тисячі дітей, навчальний 
процес проходитиме ви-
ключно в офлайн-форматі. 
Хоча й у дві зміни.

Ще одне вузьке питання, 
яке однозначно викличе ве-
лику увагу батьків – це під-
везення учнів до школи. Ві-
сім шкільних автобусів, які 
сьогодні є у розпорядженні 
освітніх закладів Романів-
ської селищної ради – це 
дуже скромний показник 
транспортного забезпечен-
ня освітянського процесу. 
Якщо врахувати, що раніше 

(до війни) таких автобусів у 
розпорядженні відділу осві-
ти було аж 14,  то неважко 
здогадатися, що підвозити 
будуть тих учнів, які живуть 
у віддалених і найвіддалені-
ших селах громади. Знову ж 
таки фінансово-бюджетна 
ситуація Романівської се-
лищної ради нині така, що 
дозволити собі купити хоча 
б ще один шкільний автобус 
(а це 3 млн грн) громада не 
може. Сьогодні можна спо-
діватися на допомогу з-за 
кордону, але наскільки ре-
алістичними можуть бути 
сподівання чи очікування 
на транспортний подарунок 
із Польщі чи, наприклад, із 
Литви, сказати важко.

Напередодні нового 
навчального року освітя-
ни проводять свої наради, 
конференції і семінари. У 
цьому році 25 серпня відбу-
деться Всеукраїнська нарада 
педагогічних працівників, 
яка пройде у столиці Укра-
їни і куди, звісно ж, запро-
шені і представники Рома-
нівської селищної ради. 28 
серпня 2023-го року освітя-

ни Житомирщини зберуть-
ся на обласну педагогічну 
конференцію, яка відбудеть-
ся у селі Немиринці (Ру-
жинська ОТГ), а 30 серпня 
педагогічна громадськість 
Романівської селищної ради 
збереться у Романові для 
того, аби отримати певні 
рекомендації, вивчити і 
врахувати для подальшої 
роботи досвід найкращих 
вчителів та педколективів 
дошкільних та освітянських 
закладів Романівщини.

Вже зараз можна ствер-
джувати, що новий навчаль-

ний рік буде не легшим за 
минулий, адже навчання в 
умовах воєнного часу – це 
додатковий іспит не лише 
для школярів та педагогів, 
але й для усієї країни. Про-
те наша перевага у тому, 
що ми маємо гарт, звикли 
долати перешкоди і вирі-
шувати проблеми будь-якої 
складності. При цьому ми 
не маємо забувати, що для 
дітвори, учнів шкіл, гімна-
зій та ліцеїв 1 вересня – це 
завжди свято. Таким воно 
має стати і має бути вже за 
кілька днів.
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Мільярди – до бюджету:  
як боротьба з корупцією наближає перемогу

Викриття масштабної ко-
рупції у Верховному суді чи 
махінацій у Фонді держмайна 
– за останні півроку Україну 
сколихнула низка гучних ви-
криттів у різних гілках влади.

Сума коштів, конфіскованих у топ-
корупціонерів, сягнула сотень мільйонів 
гривень. Але куди далі потрапляють ці 
гроші? Та що, крім фінансових надбань, 
дають державі успішні антикорупційні 
справи, — з’ясовував Центр громадського 
моніторингу та контролю.

1,7 мільярда гривень — економічний 
ефект від діяльності НАБУ 

Якщо пригадувати найгучні викриття 
цього року, першою можна згадати справу 
заступника міністра розвитку громад: 
чиновника схопили на отриманні 400 
тисяч доларів хабара. Це трапилося в 
січні, а вже у березні на країну чекало 
нове гучне розслідування. Національне 
антикорупційне бюро та Спеціалізована 
антикорупційна прокуратура викрили 
злочинну організацію на чолі з колиш-
нім головою Фонду держмайна Дмитром 
Сенниченком. Впродовж 2019-2021 років 
зловмисники заволоділи понад 500 міль-
йонами гривень коштів АТ «Одеський 
припортовий завод» та АТ «Об’єднана 
гірничо-хімічна компанія». А сума не-
правомірної вигоди, яку отримали за весь 
час, становить понад 2 мільярди гривень. 
У травні країну вразила справа голови 

Верховного суду Всеволода Князєва, якого 
затримали на рекордному хабарі — 2,7 
мільйонів доларів. Гроші Князєв отримав 
від власника групи «Фінанси та кредит» 
Костянтина Жеваго за ухвалення Верхо-
вним судом рішення, яке було вигідним 
Жеваго.

Як розповів в Медіацентрі Україна — 
Укрінформ директор НАБУ Семен Кри-
вонос, економічний ефект від діяльності 
антикорупційного бюро лише у першо-
му півріччі цього року сягнув майже 1,7 
мільярда гривень. Йдеться не тільки про 
кошти, конфісковані судом у корупціо-
нерів, а й про гроші, які повернули до 
бюджету внаслідок діяльності відомства. 
«Ця сума перевищує витрати на НАБУ, 
передбачені у державному бюджеті», – за-
значив Кривонос. 

А загалом відшкодування збитків в 
межах кримінальних проваджень НАБУ 
та САП з 2015 року до 30 червня 2023 року 
сягнуло вражаючих 6,7 мільярда гривень. 

За конфісковані кошти знищують 
окупантів

Від початку повномасштабного втор-
гнення Сили оборони України отримали 
майже 2 мільярди гривень завдяки НАБУ і 
САП, з них 662 мільйони – лише за перше 
півріччя цього року. Водночас керівник Спе-
ціалізованої антикорупційної прокуратури 
Олександр Клименко зазначив, що кошти: 
і конфісковані, і сплачені обвинуваченими 
за результатами угод, спрямовують безпо-
середньо на ліквідацію окупантів на фронті. 

«Кошти, спрямовані САП в цьому році, 
були одним з перших джерел фінансуван-

ня проєкту “Армія дронів”, платформи 
UNITED 24. Дрони, закуплені за ці кошти, 
вже перебувають на полі бою, вони зни-
щують як і ворожу техніку, так і самих 
окупантів», – розповів Клименко.

Корупції немає місця під час війни
За перше півріччя 2023 року НАБУ 

скерувало до Вищого антикорупційного 
суду 58 обвинувальних актів стосовно 147 
осіб, що є рекордним показником діяль-
ності. «І враховуючи наші тенденції, наші 
показники в майбутньому, я беру на себе 

сміливість сказати, що 2023 рік буде най-
результативнішим за всі 8 років діяльності 
НАБУ та САП», — наголосив керівник САП 
Олександр Клименко.

В свою чергу, директор НАБУ Семен 
Кривонос додав, що пріоритетними на-
прямками діяльності антикорупційних 
відомств сьогодні є оборонна сфера та 
сфера відновлення, енергетика. «В умовах 
війни ми абсолютно переконані, що корупції 
немає місця», – наголосив він.

Джерело: Центр громадського  
моніторингу та контролю

Коли нам повернуть дорожні знаки?
Віктор Першко

Ця тема виникає вже не 
вперше.

Йдеться про відновлення на дорогах 
України певних дорожніх знаків. І що-
найперше – назви населених пунктів на 
автобусних зупинках, які слугували най-
кращим орієнтиром для  людей, які часто 
подорожували, які їздили у справах чи 
до родичів. 

Усі знають і добре пам'ятатють, як на 
початку повномасштабної військової агре-
сії росії в Україну майже раптово, іноді 
– просто блискавично дорожні знаки і 
вказівники було демонтовано із єдиною 
метою – перешкодити ворожим колонам, 
диверсантам і розвідникам рашистського 
війська у питаннях орієнтації та просуван-
ня на дорогах України. Слід зауважити, 
що тоді, у лютому – березні 2022-го року, 
українці спрацювали на диво злагоджено 
і організовано. І справді, за допомогою 
дорожніх знаків та вказівників ворог не 
зміг ні зорієнтуватися, ні дізнатися про 
своє місцеперебування чи напрямок на-
ступного руху. І все через те, що фактично 
уся довідково-інформаційна інфраструк-
тура на дорогах України була блискавично 
демонтована і захована. 

Щоправда, вже у травні – червні 2022-
го року з’явилися перші повідомлення 
про відновлення інформаційних знаків на 
шляхах України. Пояснювалися вони тим, 
що ворога було витіснено із території пів-
нічних та центральних областей нашої дер-
жави, куди він вторгся весною 2022-го року. 
Надалі заклики про відновлення мережі 
інформаційно-довідкових дорожніх знаків 
на шляхах України лунали все тихіше. 
Хоча знаки відновлювали з багатьох при-

чин і за цілої низки життєвих обставин. 
Наприклад, звернення громадян до влади, 
до відповідних інстанцій, як правило, дуже 
швидко приносили відповідні результати. 
Однак досі відновлено не більше третини 
раніше демонтованих дорожніх знаків.

На Житомирщині питаннями обла-
штування автомобільних доріг займається 
сьогодні Служба відновлення та розвитку 
інфраструктури у Житомирській області. 
Дуже часто вона просто змушена реагува-
ти на прохання та вказівки департаменту 
регіонального розвитку Житомирської 

військової адміністрації. Йдеться якраз 
про відновлення інформаційно-довідкових 
знаків на шляхах Житомирської області у 
період організованого проведення на них 
ремонтних і будівельних робіт. Втім, для 
того, щоб розпочати процес відновлення 
дорожньо-інформаційних знаків (включно 
із відновленням назви автобусних зупи-
нок), має бути рішення Житомирської 
обласної військової адміністрації. Хоча 
відомі випадки, коли назви зупинок ав-
тобусного транспорту відновлювали за 
рішенням місцевої ради. 

Загалом у цьому питанні па-
нує певний гармидер, коли на 
шляху від Баранівки до Високої 
Печі можна зустріти інформа-
ційні знаки на чотирьох – п’яти 
автобусних зупинках. На решті 
зупинок знаків із надписами досі 
(чи поки що) немає. 

І навпаки, у напрямку руху від села 
Залужне до селища Довбиш відновлено 
низку інформаційних вказівних знаків. 
Звісно, це створює очевидні зручності і 
навіть додає людям певного оптимізму. 
Особливо тоді, коли знаки відновлюють-
ся і оновлюються разом чи паралельно із 
ремонтно-шляховими роботами.

Втім, до остаточного порядку на до-
рогах в Україні (у тому числі й у нас, на 
Житомирщині) ще далеко. Поки що пев-
ного розпорядження, указу чи вказівки 
стосовно якнайшвидшого відновлення 
знаково-інформаційної інфраструктури 
шляхів у масштабах всієї держави не 
з’явилося. Житомирська обласна вій-
ськова адміністрація також не поспішає 
із вирішенням питання про повернення 
інформаційних табличок та надписів 
вздовж доріг в області. У той же час у 
Службі відновлення та розвитку інф-
раструктури у Житомирській області 
повідомляють про те, що знаки, які були 
демонтовані зі шляхів України навесні 
2022-го року, сьогодні вже застарілі і згід-
но з новими шрифтами, встановленими 
стандартами ДСТУ, майбутнє оновлення 
табличок, вказівників із назвами населе-
них пунктів буде проводитись на основі 
нових стандартів. І справа це, як бачиться 
сьогодні, дуже неблизька. Бо старт такого 
відновлення за всіма ознаками і згідно 
з відомчою логікою буде дано вже після 
нашої перемоги.
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• Сили оборони звільнили вже 43 кв. 
км довкола Бахмута – Маляр.

• У ФСБ закликають путіна звільни-
ти шойгу, ввести воєнний стан і 
розпочати загальну мобілізацію – 
Bloomberg.

• США планують наростити виробни-
цтво боєприпасів, щоб забезпечити 
Україну взимку – The Washington 
Post.

• Україна змінила тактику контрнас-
тупу – The Economist.

• Зеленський зустрівся з прем'єром 
Нідерландів.

• Евакуюють цілі міста: у Канаді ви-
рують тисячі пожеж, які щодня по-
силюються.

• Росіяни вже випустили по Україні 
понад 6,5 тисячі ракет – Президент.

• На вартість українського зерна біль-
ше всього впливає логістика.

• Нафта зростає на тлі скорочення 
світової пропозиції.

• 10% від суми: в Україні з'явиться 
платформа для «викривачів» ко-
рупції.

• З вересня в Україні запровадять нові 
умови держпідтримки аграріїв.

• В Україні введуть більш жорсткі 
норми контролю для відходів під-
приємств.

• Україна зможе використовувати F-16 
лише на своїй території, – міністр 
оборони Данії.

• Росія хоче «зернову угоду» без Укра-
їни.

• 11,5 млрд грн – втрати ринку сіль-
госпземель після 24 лютого 2022 р.

• В Україні на вихідних споживання 
електрики було аномально високим 
– Укренерго.

Коротко про головнеЧи не забагато у нас гумору  
як на воєнний час?

Анатолій Матвійчук

Сотні людей гинуть щоден-
но у вогняному пеклі, а дехто 
живе, немов в іншому вимірі.

Все у них, як завжди, – ресторани, роз-
ваги, шопінг, гучні концерти, розважальні 
шоу і гумор, гумор, гумор... Цей дурнувато-
хамський і однозначно цинічний гумор від-
годованих дядьків у вишиванках насправді 
рве душу когнітивним дисонансом. Бо це 
знущання над народом – відверте, системне 
і принизливе. Так, якби у нацистському кон-
центраційному таборі відкрили дискотеку 
і запрошували в’язнів вечорами культурно 
відтягнутись. А що, людям якось же треба 
відволікатись від важких думок...

Ні, шановне панство, відволікатись ми 
не можемо, не будемо, бо не маємо на це 
жодного морального права!!! Зовсім на-
впаки – треба, аби кожна і кожний веселун 
у наших відносно ситих і спокійних cелах 
і містах тремтіли від жаху, а не іржали на 
концертах стендаперів. 

Щоби по місту висіли плакати зі ска-
ліченими воїнами і текстами на зразок: 
«Сьогодні я, а завтра ти – готуйся!». 

Щоб почали вручати повістки не тим, 
хто в селі вийшов за хлібом у магазин чи 
чесно ходить на роботу, щоб годувати сім'ї, 
а зробили рейд по дорогих курортах – по 
ресторанах Буковеля і Трускавця, курортах 
Закарпаття, у забігайлівках Одеси – і там 
провели мобілізацію... 

Щоб перестали нарешті спекулювати на 
темі війни ті, для кого це не трагедія, а про-
сто модний і вже навіть прибутковий тренд. 

Щоб перестали говорити про війну в 
шапкозакидацькому і бравадному тоні, 
розказуючи, які проти нас воюють дебіли 
і нездари! 

Щоб перестали розказувати у телема-
рафоні про те, де і коли українці будуть 
наступати і яку зброю їм надали західні 
партнери. Бо це стає абсурдним і нестерп-
ним. І це лише посилює відчуття трагедії, 
яку просто камуфлюють і ховають від очей 
нескінченними розважальними шоу.

Оцю публіку, що так жадає розваг, не 
завадило б поводити по кладовищах, де 
гектари свіжих могил, або примусити відві-
дати переповнені військові шпиталі країни, 

щоб цих веселунів трусило, судомило і вони 
блювали від шоку на свої дорогі наряди 
от кутюр.

Щоби ті, хто навіть не вірить у Бога, 
пішли в церкви, костьоли, мечеті і синагоги, 
шукаючи прихистку і порятунку для душі, і 
молилися, молилися за душі невинно заги-
блих, тих, хто віддає за них, безтурботних, 
своє життя...

І коли все це буде зроблено, люди про-
никнуться атмосферою військового часу. І 
тоді слова співчуття й жалю за загиблими 
будуть мати належну вагу та значення – і 
вони дійдуть до кожного...

Час багатьом шанувальникам розваг мир-
ного життя зрозуміти: війна – не рекламні 
ролики і не реаліті-шоу зі щасливим кінцем. 

Фінал може бути зовсім неочікуваним.

Заяви задовольнити доведеться,  
а висновки зробити – тим паче!

Віктор Радчук

З поміж п’ятидесяти 
питань, внесених до по-
рядку денного чергової 
сесії Житомирської об-
ласної ради, першими 
значились питання про 
позбавлення  депутат-
ських повноважень (і 
звань) депутатів Вікто-
ра Развадовського та 
Олександра Савченка. 

Для тих, хто не в курсі справи 
і вперше чує про такий цікавий 
випадок, зазначимо, що це вже 
третя за ліком сесія Житомирської 
обласної ради, яка спробувала ви-
рішити питання із депутатством 
Развадовського та Савченка. На-
гадаємо також про те, що обидва 
депутати були обрані до обласної 
ради 26  жовтня 2020-го року за 
списками партії «За майбутнє». 
Чесно кажучи, про таку партію 
в Житомирській області раніше 
ніхто не чув і мало хто про неї 
знав, але на виборах сталося диво 
– за «майбутніх» проголосувало 
чимало людей, і в обласній раді 
з’явилася ціла фракція. Однак як 
тільки в Україні розпочалася по-
вномасштабна війна, як тільки на-
род почав готуватися до евакуації, 
щоб не потрапити під окупаційне 
загарбання, першою заштормило 

якраз фракцію «За майбутнє». Де-
путати від цієї політичної струк-
тури досить швиденько зібрали 
свої пожитки і виїхали за кордон.

Якщо бути об’єктивним і го-
ворити про увесь депутатський 
склад Житомирської обласної 
ради, то знайшлося чимало таких 
депутатів (і особливо депутаток), 
які також у перші тижні рашист-
ського вторгнення в Україну ви-
їхали за кордон. Але ж то жінки, 
а Віктор Развадовський та його 
колега Олександр Савченко зна-
чились як міліцейські генерали, 
які за своїм статусом, званням 
і доволі багатим життєвим до-
свідом просто зобов’язані були 
залишитись в Україні у найважчі 
для її громадян дні. Але ні, вони 
поїхали і покинули Україну. Піз-
ніше все це було зображене як 
бажання і спроби налагодити 

за кордоном постачання гумані-
тарних вантажів в Україну. Але 
згодом, коли ворог зазнав перших 
розгромних ударів під Києвом, 
Черніговом та Харковом, вийшов 
указ Президента про заборону 
для депутатів місцевих рад поки-
дати Україну і виїздити за кордон. 
Хтозна, можливо, якраз ця вимога 
і змусила написати перші заяви 
про складання своїх депутатських 
повноважень депутатів Савченка 
і Развадовського. Але депутати 
Житомирської обласної ради не 
забажали задовольняти прохання 
своїх колег. І вперше, а за кілька 
місяців – ще раз, вже вдруге. Ну а 
17 серпня 2023-го року сесія Жи-
томирської обласної ради мала 
розглянути заяви вищезгаданих 
депутатів вже втретє. Така напо-
легливість депутатів, які насправді 
мають проблеми зі здоров’ям і, 

наприклад, не можуть виконувати 
свої депутатські повноваження, 
цілком зрозуміла. Проте незро-
зуміло, чому жодного разу, коли 
виникало питання про позбав-
лення В. Й. Развадовського і О. І. 
Савченка депутатських мандатів, 
ніхто із них не прийшов до сесій-
ного залу, аби відверто сказати 
про своє рішення і потребу у 
відповідному рішенні сесії об-
ласної ради. Ситуація, по суті, 
повторилася і 17 серпня 2023-го 
року, і якраз, можливо, й тому ні 
Віктора Развадовського, ні  Олек-
сандра Савченка депутати так і не 
позбавили депутатських повнова-
жень. За те, щоб звільнити Віктора 
Развадовського від депутатських 
турбот, проголосувало лише 10 
депутатів (а треба було 33 голоси), 
а щодо Олександра Савченка, то 
його звільнення підтримало ще 
менше (всього вісім) його колег.

З іншого боку, депутати мали 
б висловити свою аргументацію, 
прокоментувати ситуацію сто-
совно свого небажання звільняти 
депутатів-генералів. Адже в разі 
позитивного вирішення питання 
про позбавлення депутатських 
повноважень Віктора Развадов-
ського та Олександра Савченка, 
у сесійному залі з’явилися б їхні 
однопартійці, які посідають у пар-
тійному списку наступні рядки. 
Але поки що про це не може бути 
й мови, оскільки Развадовський 
і Савченко змушені будуть ще 
раз написати заяви і, можливо, 
з’явитися у сесійному залі осо-
бисто. 

У будь-якому разі ниніш-
ня ситуація із заявами від 
депутатів мала б послужити 
уроком не стільки для май-
бутніх кандидатів, скільки для 
виборців. І загалом виборці (і 
то не лише Развадовського та 
Савченка) мали б уважніше 
та прискіпливіше ставитися 
до вибору, до голосування, 
яке доводиться здійснювати 
раз на п’ять років. Адже важ-
ко зрозуміти, чому, наприклад, 
депутат, за якого проголосували 
сотні людей, раптом і з якогось 
дива перестає відвідувати сесії. 
Без видимих і поважних на те 
причин. Без повідомлення, без 
сповіщення обставин чи ситуацій, 
які можуть виникнути на заваді 
прибуття на сесію. 

Це, до речі,  однаковою мірою 
стосується як депутатів Житомир-
ської обласної ради, так і депутатів 
районної і особливо – депутатів 
місцевих рад. Наприклад Романів-
ської селищної ради, якщо йдеть-
ся про Романівську територіальну 
громаду. До речі, вже наступна 
сесія Романівської селищної ради, 
яка має відбутися у вересні, може 
стати цікавим предметом для 
вивчення і оприлюднення на 
загал показників відвідуваності 
сесій депутатами різних партій і 
фракцій. Аби виборці самостій-
но мали змогу зробити певні ви-
сновки. Адже що-що, а висновки 
стосовно певних депутатів і по-
літичних персон доведеться все 
ж таки зробити!
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Услід за цифровим центром освіти –  
ще й молодіжний простір

Віктор Першко

Так сталося, що упро-
довж доволі короткого 
часу в одному селі Рома-
нівської громади ви-
никло одразу два важ-
ливі об'єкти соціальної 
сфери.

Йдеться про  село Романівку, а 
якщо конкретніше – про Романів-
ський  ліцей № 2, у приміщенні 
якого спочатку з'явився цифровий 
освітній центр, а трохи згодом ще 
одна, досі небачена у межах Ро-
манівської селищної ради, струк-
тура – молодіжний простір для 
майбутнього покоління. Обидва 
об'єкти доволі цікаві тим, що досі 
нічого подібного у Романівці (і так 
само у Романові чи, наприклад, 
Биківці, Старочуднівській Гуті, 
Камені чи Врублівці) не було. 

Ще одна особливість ви-
никнення та появи цифрового 
освітнього центру та молодіжно-
го простору полягає у тому, що 
ініціатива їхньої появи належить 
місцевій громаді, а якщо ще точ-
ніше – учнівській молоді з числа 
учнів Романівського ліцею № 2. 
Щоправда, слід зауважити, що 
свого роду генератором ідеї появи 
таких сучасних і досі небачених 
молодіжних об'єктів стали все 
ж таки представники старшого 
покоління, які з огляду на свої 
професійні та службові повно-
важення опікуються якраз осві-
тянсько-виховними питаннями 

у житті Романівської громади. 
Якщо знову ж до конкретики, то 
найпершим диригентом у появі 
обох вищезгаданих молодіжних 
структур стала начальниця гу-
манітарного відділу Романівської 
селищної ради Оксана Гаврилова, 
а дуже потужне сприяння у про-
цесі появи молодіжного простору 
для майбутнього покоління надав 
директор Романівського ліцею № 
2 Володимир Ткачук.

Ще одна обставина, яка 
вплинула найважливішим 
чином на те, що, наприклад, 
молодіжний простір з'явився 
саме у Романівці, стала поява 

тут осередку учнівської моло-
ді, які повірили у власні сили, 
виявили неабияку ініціативу, 
системну цілеспрямованість і 
отримали потужну підтрим-
ку від своїх батьків, місцевих 
жителів, у тому числі й з числа 
підприємців. Якраз поєднання 
ініціативи, знань, бажання та на-
полегливості у процесі пізнання 
нового і призвели до появи у Ро-
манівці молодіжного простору.

На цьому можна було б 
зробити певну паузу, оскільки і 
цифровий освітній центр, який 
встиг стати популярним і навіть 
улюбленим місцем змістовних 
занять для місцевої дітвори, і 
молодіжний простір, який одно-
значно володіє доволі потужним 
потенціалом і арсеналом для сво-
єї діяльності, все ж таки роблять 
лише перші кроки. Важливо, 
аби їхня подальша діяльність 
отримала  належну методичну 
допомогу, знайшла підтримку, 
поширення та розвиток у житті 
усієї Романівської громади. Хтозна 
наскільки успішними, вдалими чи 
навіть бездоганними в плані зміс-
товності стануть заходи, проєкти, 
які народжуватимуться у серед-
овищі молодіжного простору, але 
головне завдання вони вже почали 
виконувати. 

Йдеться про громадянську 
ініціативу і також громадянську 

сміливість, системну і послідов-
ну активність у вирішенні поки 
що своїх перших і першочер-
гових завдань. Хочеться вірити, 
що далі – буде, що простір для 
молоді у Романівському ліцеї № 
2 ширшатиме у всіх напрямках. 
Звісно, для цього молодь заслу-
говує на підтримку. Не завжди на 
матеріальну (хоча куди ж без неї), 
але завжди адресно точну, вчас-
ну і толерантно зважену. Адже 
йдеться, по суті, про своєрідний 
соціальний інкубатор, який виник 
для багатьох жителів Романівщи-
ни трохи несподівано чи й навіть 
зненацька. Хоча насправді все, що 
сталося у Романівці, більш-менш 
закономірно. 

Україна, Житомирщина і 
Романівщина у тому числі, пере-
живає дуже непрості часи свого 
державницького і громадянського 
становлення як національний ор-
ганізм. І діти, а тим паче молодь 
яскраво і дуже безпосередньо це 
відчувають. Тож нічого дивного 
немає у тому, що саме молодь, 
молодіжне середовище стає (і 
обов'язково стане) авангардом 
того суспільного прогресу, яко-
го ми  прагнемо і за можливість 
якого ми відважно та самовіддано 
боремося. Тож сам факт появи 
молодіжного простору у Романів-
ці треба лише вітати і побажати 
йому гарного шляху й успіхів.

До Романова завітав справді великий футбол!
Віктор Єрофєєв

Тривалої перерви 
у наших розповідях 
чи репортажах із фут-
больних стадіонів не 
вийшло.

Минув місяць з часу завершен-
ня першого кола чемпіонату Жи-
томирської області із футболу, а на 
Житомирщині завирував справді 
великий футбол. І тут – жодного 
перебільшення чи бодай іронії. 
У Житомирі місцеве «Полісся» 
набирає ходи у чемпіонаті УПЛ, у 
Звягелі також місцевий «Звягель» 
виступає у другій лізі чемпіонату 
України, а у Романові місцевий 
«VIVAD» розпочав свою ходу у 
чемпіонаті України серед аматор-
ських команд. 

Асоціація аматорського 
футболу України, яка взялася 
проводити чемпіонат 2023/2024 
років, розбила команди з різних 
куточків України на дві групи. Роз-
поділ відбувався за географічним 
принципом, щоб максимально 
оптимізувати логістичні про-
блеми футбольних команд під 
час поїздок на гостьові поєдин-
ки. Наскільки вдало це вийшло, 
сказати важко, адже відстань у 
700 кілометрів, яку доводиться 
долати певним командам, щоб діс-
татися стадіону свого суперника, 
таки що завелика. Наприклад, 
свій перший матч романівський 
«VIVAD» проводив на виїзді у се-
лищі Куликів (це на Львівщині), і 
щоб дістатися туди, наші футбо-
лісти мали здолати на автобусі 
більше 400 кілометрів. Але й це 

не рекорд, бо вже на другу гру, 
яку «VIVAD» проводив вдома 19 
серпня, до Романова приїздив 
СК «Вільхівці» (Закарпатська  об-
ласть), який мусив здолати якраз 
700 кілометрів.

Тепер щодо підсумків пер-
ших матчів чемпіонату України 
за участі романівського клубу 
«VIVAD». Львівщина зустріла 
представників Житомирщини 
дуже войовничими намірами 
знищити таємничого дебю-
танта (на Львівщині ніхто ніколи 
нічого не чув ні про Романів, ні 
про футбольний «VIVAD»), і вже 
перші хвилини гри клуб «Кули-
ків/Юність» відзначив забитим 
м'ячем у ворота романівських фут-
болістів. Відзначився футболіст на 
прізвище Гладкий, що має досвід 
виступів у командах Першої ліги 
України, а також стаж виступів за 
кордоном. Проте надалі «VIVAD» 
вирівняв гру, хоча створити справ-
ді гольових моментів біля воріт 
господарів наші хлопці так і не 
змогли. Щоправда, у другому тай-
мі, коли господарі забили ще один 
(другий) гол у ворота, «VIVAD» 
дещо активізував свою гру. Але 
забили романівчани лише один 
раз. Вже у доданий арбітром час, 
на 94-й хвилині. У підсумку – 
перший матч і перша поразка.

Наступну гру романівські 
футболісти грали у себе вдо-
ма, але суперник був ще сер-
йозніший. СК «Вільхівці» є не 
просто командою – чемпіоном 
Закарпаття, але й колективом, 
який не приховує своїх дуже ам-
бітних намірів. «Вільхівці» зібрали 
кількох гравців, які мають досвід 
виступів у «Динамо-2» (Київ), ФК 
«Минай», «Буковина», «Кремінь». 
Клуб запросив відомого в Украї-

ні тренера Сергія Дірявку, який 
раніше працював у полтавській 
«Ворсклі» і тренував команду 
«Гірник-Спорт». Слід зауважити, 
що у Романові на домашньому 
стадіоні «VIVAD» нітрохи не бояв-
ся суперника, і вже на початку гри 
наші футболісти вийшли вперед. 
Далі був обмін призначеними суд-
дями штрафними (пенальті), який 
завершився на користь «VIVAD». 
Романівчани повели в рахунку 
2:0, і тут гості згадали про свої 
наміри. На ворота господарів 
поля почався потужний тиск. 
Слід зауважити, що штурм за-
карпатських футболістів був дуже 
потужним і одного м’яча гості все 
ж таки сквитали. Але на більше 
у них не вистачило сил, а футбо-
лісти «VIVAD» все ж таки зуміли 
утримати переможний рахунок. 
У підсумку 2:1, і романівський 
клуб отримав 19 серпня 2023-го 
року свою першу перемогу за-
гальноукраїнського масштабу.

Зауважимо, що на-
ступний тур «VIVAD» 
знову проводить у гос-
тях, а вдома наші хлопці 
гратимуть вже на почат-
ку осені – 2-го вересня. 
До того, 23-го серпня, 
романівський клуб роз-
почне друге коло чем-
піонату Житомирської 
області. Перший матч 
другого кола «VIVAD» 
проводить у Бердиче-
ві. А далі – знову гра у 
Романові. 

Таким чином, на Романів-
ський центральний стадіон 
наприкінці літа і восени 2023 
року завітав справді великий 

футбол. І скористатися та-
ким шансом, аби побачити 
класний футбол і при цьому 
підтримати свою команду, тре-

ба обов'язково! «VIVAD» має 
грати вдома за повних трибун! 
За повної підтримки місцевих 
вболівальників!
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Нашими символами і досі 
залишаються пісня і праця

Віктор Першко

Наші зустрічі із людьми, що 
пам’ятають і свято бережуть 
традиції своїх батьків та пра-
щурів, продовжуються.

Чергова така зустріч, яка також від-
булася у ході нашого етнографічного 
проєкту «Родинне зЕрно твого краю», 
відбулася у селі Химрич. Колись про це 
село знало напрочуд багато людей. Слава 
про здобутки та успіхи на полях і фермах, 
де працювали жителі цього старовинного 
села, котилася, стелилася і лунала далеко 
за межами тепер вже колишнього Дзер-
жинського  району. Та що там району, на-
віть у межах цілої Житомирщини їй було 
мало місця. Свого часу про Химрич зна-
ли завдяки тому, що у місцевому колгоспі 
працювала ланкова-героїня Марія Марцун. 
Про врожаї буряків та успіхи химрицьких 
трудівниць знала ледь не вся країна, про 
здобутки та рекорди, які давалися і досяга-
лися самовідданою працею і неймовірними 
зусиллями, писали газети, говорило радіо, 
а багато речей, нагород, грамот, фотографій 
тепер вже півстолітньої минувщини стали 
експонатами музею, який свого часу був 
створений у Химричі, а потім, коли ера 
колгоспів завершилася, переїхав до сусід-
нього села Камінь.

Музей відтепер переселено до Будинку 
культури у Камені, і колгоспу у Химричі 
вже давно немає, але залишились люди, 
які творили славні справи, які плекали, 
вирощували потужні врожаї, досягали і 
досі вражаючих результатів у щоденній 
праці. Їх, свідків та безпосередніх учасників 
тих славних, у чомусь  навіть легендарних 
трудових буднів, сьогодні залишилося  не-
багато. Але вони є. Сьогодні це бабусі, які 
розміняли дев’ятий десяток свого життя, 
але які й досі пам’ятають своє дитинство, 
юність, а потім засіяне рясним врожаєм 
поле свого життя. Цікаво, що таким собі 
спільним знаменником усього тутешнього 
життя, незмінним супутником і незмінним 
учасником багатолітнього повсякдення у 
Химричі була пісня. Вона була і залиша-
ється справді народною, бо зберігалася у 

пам’яті декількох поколінь, збагачувалася 
і примножувалася у щоденній праці, об-
ростала традиціями і ставала найближчим 
супутником життя багатьох людей. 

Свого часу у Химричі виник і дов-
го радував своїх земляків-односель-
чан своєю пісенною творчістю дуже 
колоритний, унікально самобутній 
фольклорний вокальний жіночий ан-
самбль, у виконанні якого лунали най-
давніші пісні, які зберігалися у товщі 
народної пам’яті упродовж століть. 
Сьогодні колишня завідувачка сільського 
клубу Анастасія Григорівна Стужук, яка 
тривалий час опікувалася ще й справами 
вищезгаданого музею у селі Химричі, за-
просила нас на зустріч із двома учасницями 
того легендарного ансамблю, який любили 
у селі, знали у районі, без якого не обхо-
дився жоден концерт чи будь-яка урочисто 
визначна подія у житті рідного села. Марія 
Спиридонівна Залога разом зі своєю 
багатолітньою подругою і соратницею у 
праці і пісні Тетяною Трифонівною 
Лавренюк згадували про своє життя і, 
звісно ж, співали пісні, з якими прожили 
увесь свій довгий вік.

Словами газетної замітки важко пере-
дати відчуття та емоції, які виникають у 
момент виконання тих пісень, від яких па-

лахкотить відлуння старовини, у яких досі 
живе пам'ять про молодість, кохання і за-
галом про життя Поліського краю. Скажімо 
так – відтепер ці пісні, які упродовж години 
співали Марія Залога і Тетяна Лавренюк, 
записані, і можна із впевненістю казати, що 
їх зможуть почути ще багато людей. Наше 
майбутнє, яке зазвичай і найчастіше ви-
дається незбагненним і непрогнозованим, 
має одну цікаву властивість: воно часто 
вміщує і несе у собі відлуння минулого часу. 
І таке відлуння найкраще зберігає пісня, 
загартована життям багатьох поколінь, яка 
лунала під час довгих зимових вечорів хат-
нього сільського ткацтва, яка бриніла над 
широкими ланами цукрових буряків, яку 
чули під час весільних обрядів або ж до-
рогою на поле чи до тваринницької ферми. 
Праця, як і пісня, також була незмінним 
атрибутом і обов’язковим супутником обох 
наших співрозмовниць. 

Чого тільки не робила у своєму житті 
Марія Спиридонівна Залога. І на буряках 
працювала, і печі та грубки навчилася му-
рувати, і дітей самотужки, вже без чоловіка, 
ставила на ноги. Її подруга Тетяна Трифо-
нівна Лавренюк має такий же послужний 
життєвий список: і бурякові плантації 
площею у чотири гектари обробляла, і на 
фермі день у день працювала майже десять 

років. Потрапляла до галереї передовиків 
колгоспного виробництва (так називали 
у селі колись обов'язкову Дошку трудової 
пошани). І Марія Залога, і Тетяна Лавре-
нюк удостоювалися високих нагород, а їхні 
трудові здобутки були відзначені медалями 
популярних на той час виставок досягнень 
народного господарства. «І все це – під су-
провід пісні, – каже Марія Спиридонівна, 
а її сусідка і подруга Тетяна Трифонівна 
влучно додає: Чи голодні, чи холодні, а піс-
ню заводили і співали дружно, із душею і, як 
кажуть – із вогником». 

Вони й зараз, під час нашої з ними 
розмови, співають так, що той козак, який 
«схилився на гриву вороному коневі», від-
чувається як живий і досі бравий та життє-
радісний. Натомість «Ой летіла зозуленька» 
у виконанні дуету літніх співачок звучить 
журливо і дуже в унісон нинішнім часам. 
Втім, у репертуарі колишніх учасників 
фольклорного ансамблю села Химрич ще 
чимало пісень, яких можна слухати досхочу, 
до яких варто дослухатися, аби зрозуміти 
потужну велич нашого народу, який по-
єднував у собі титанічну працездатність із 
чуттєвою ніжністю та душевним трепетом, 
глибину яких ми сьогодні не завжди і не 
сповна усвідомлюємо. Хоча маємо це ро-
бити. Мусимо і покликані не забувати те 
«родинне зЕрно», яке проростає і неодмінно 
родить новими врожаями. На славу, на  
щастя, на довгії літа.

Зустріч з представниками 
бізнесу громади

В актовій залі Миропільської селищної ради 18 серпня 
відбулась достатньо важлива подія у житті Миропільської 
громади.

Місцеві підприємці, представники малого та середнього бізнесу 
зустрілися із начальником Романівської ДПІ ГУДПС у Житомирській 
області Михайлом Никодюком.

На зустрічі були розглянуті питання щодо повернення на до-
воєнну систему оподаткування: обговорювалися особливості та 
механізм такого переходу, було сказано про зміни та нововведення 
в податковій системі Україні.

Усі присутні у залі змогли поспілкуватись, обговорити та по-
ставити питання, що найбільш цікавили підприємців, на які вони 
отримали кваліфіковану відповідь М. В. Никодюка.

Комісійне обстеження 
готовності закладів освіти

15-го серпня 2023-го року, рівно за два тижні 
до старту нового навчального року, було про-
ведено комісійне обстеження закладів освіти 
та споруд цивільного захисту у Миропільській 
селищній раді. 

Мета діяльності комісії – перевірка готовності 
навчальних закладів Миропільської громади та об-
ладнаних у них приміщень для укриття до нового 
навчального року. 

У складі комісії були працівники Миропільської 
селищної ради, Держпродспоживслужби, ДСНС 
та поліції.

Обстеженням охоплено 7 закладів: 4 за-
клади загальної середньої освіти та 3 заклади 
дошкільної освіти.

Під час огляду особливу увагу звертали на стан 
і готовність до роботи у новому навчальному році 
харчоблоків, дотримання працівниками принципів 
системи HAССР, наявність та справність засобів по-
жежогасіння, відповідність до норм евакуаційних 
виходів та шляхів евакуації. 

Задля організації безпечного освітнього процесу 
особливу увагу було приділено облаштуванню у 
закладах освіти об'єктів захисних споруд цивільного 
захисту (укриттів) та їхнього забезпечення водопос-
тачанням, водовідведенням, вентиляцією, обігрівом, 
освітленням, інтернетом, засобами надання медичної 
допомоги тощо. 

За результатами обстежень по кожному об'єкту 
члени комісії висловили зауваження та надали ре-
комендації щодо усунення виявлених недоліків (або 
про їхню відсутність).

Основні роботи з підготовки шкіл та садочків до 
нового навчального року майже завершено. Цьогоріч 
у всіх закладах загальної середньої освіти громади 
навчання буде проходити у змішаному форматі 
(дистанційне навчання та навчання безпосередньо у 
школах, ліцеях), а заклади дошкільної освіти працю-
ватимуть виключно в офлайн-режимі, займаючись 
із дітьми на території та у приміщеннях ДНЗ.
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Слова теж можуть поранити:  
про що не варто говорити з військовими

Питання про спіл-
кування з військовими 
сьогодні турбує бага-
тьох в Україні. Якщо ви 
хочете їх підтримати, 
висловити подяку, тур-
боту чи занепокоєння, 
пам’ятайте, що слова 
теж можуть поранити, 
зачепити важкі спогади.

Як не варто спілкуватися з вій-
ськовими, яких запитань уникати

Не жалійте військового, адже 
жалість веде до безнадії та спус-
тошення. Висловлюйте підтримку 
та віру, вони нададуть йому сил 
та натхнення. 

«А чи вбивав ти на війні?». 
Військові виконують накази, бо-
йові завдання, ліквідують ворога, 
захищають всю країну від нападу.

«А чи страшно тобі було?». 
Страшно кожному, хто бачив ві-
йну, хто на власному досвіді прой-
шов цей шлях. Нагадування про 
це почуття може повернути біль 

і тугу. Страх – природна реакція 
організму на реальну чи уявну 
загрозу життю.

«А що ти робив на війні?». 
На війні не «щось роблять», на ві-
йні служать свободі, добру, своєму 
народові, покладають за це своє 
життя.

«Коли ми переможемо?». 
Питання, на які військовий не 
може дати вам відповідь, мо-
жуть спонукати його до почуття 
провини через неспроможність 
вплинути на процес, як того очі-

кують. Натомість підтримкою для 
героя буде ваша впевненість і віра 
у перемогу.

«Я за тебе дуже хвилююся», 
але це звучить так: «Через тебе я 
не можу знайти спокій та постій-
но перебуваю у тривожному ста-
ні». Якщо ви не можете впоратися 
з хвилюванням, то це зона вашої 
відповідальності, зона роботи з 
власними емоціями та почуттями. 
Не потрібно перекладати відпо-
відальність на військового, який 
відповідає за свободу нації.

«Навіщо ти туди пішов?». 
Тим самим ви знецінюєте та 
не підтримуєте вибір людини. 
Водночас знецінюється понят-
тя свободи, єдності, людського 
життя.

«Російська армія не вміє 
воювати, вони слабші за нас». 
Безперечно, наша сила та єдність 
вражає, проте коли військовий 
втрачає на полі бою свого побра-
тима від рук «слабкої армії», це 
забирає його сили та віру.

Коли ви побачили 
військового на вулиці, не 
потрібно бігти з обіймами 
чи кричати про подяку че-
рез усю вулицю, це може 
бути не зовсім приємним 
для людини, яку ви бачите 
вперше. За нагоди можна 
пригостити кавою чи чаєм, 
проте обов’язково запи-
тайте, чи можете ви це 
зробити на знак пошани й 
подяки від щирого серця.

Коли військові спілкуються 
зі своїми рідними чи близькими 
й щоразу чують сумний голос зі 

скаргами на втому й життя, це 
ніяк їх не підтримує й не допо-
магає. Розповідайте про свої мрії 
щодо майбутнього, це зафіксує 
вашу віру в перемогу та воїна, на-
гадає, що його/її служба потрібна. 
Говоріть про своє життя так, як 
би ви це робили зі своїми друзя-
ми, – про позитивні події, про те, 
що вам вдалося зробити, що вас 
підтримує у складних ситуаціях.

Не забувайте дати вислови-
тися військовому/військовій: за-
питуйте, що він або вона хоче роз-
повісти, що цікаво дізнатися про 
вас. Також можна поцікавитися, 
як саме ви можете його/її підтри-
мати. Не варто нав’язувати свою 
думку, якщо людина не просить 
про пораду чи допомогу.

Військовим складно поясни-
ти свій досвід цивільним, тому 
ставтеся до цього з розумінням та 
пам’ятайте, що інколи вислухати 
– це потрібно й важливо.

Матеріал підготовлено  
за інформацією посібника  

Центру громадського здоров’я 
«Духовна та психологічна  
підтримка під час війни»

Міфи про вірусні гепатити:  
руйнуємо найпоширеніші упередження

Вірусні гепатити – захво-
рювання, яке все ще оповите 
багатьма міфами, упереджен-
нями та браком достовірної 
інформації. 

Центр громадського здоров’я спільно 
із соціальним проєктом «Твій сімейний 
лікар» розповідає про популярні міфи, 
що втратили актуальність, або й зовсім 
неправдиві.

Міф 1 «Лікування від вірусного 
гепатиту С неефективне»

Поговоримо спершу про ліки проти 
гепатиту C. Чи дійсно лікування проти 
вірусного гепатиту C неефективне, а по-
бічні реакції такі важкі для організму, що 
не варто й починати терапію?

За даними ВООЗ, сучасні ліки про-
ти гепатиту ефективні приблизно у 
90–95% випадків. Це означає, що більш 
як 90% людей, що хворіють на гепатит 
C й отримують лікування, повністю 
виліковуються.

Раніше під час лікування гепатиту C 
потрібно було враховувати генотип віру-
су – він має декілька варіантів. А от нові 
ліки є пангенотипними, тобто ефективні 
проти більшості варіантів вірусу.

Сучасні препарати діють навіть у важ-
ких випадках, коли вже є ушкодження 
печінки (цироз), та за наявності інших 
захворювань. Вони також мають менше 
побічних ефектів порівняно з попере-
дниками.

Лікарі й лікарки враховують індиві-
дуальні особливості людини, щоб схема 
лікування була ефективною й безпечною, 
а побічних реакцій – мінімум.

Вакцини проти гепатиту C досі не 
існує, але сучасне лікування – значний 
прорив у боротьбі проти цієї хвороби.

Тож не забувайте про перевірку на ві-
русні гепатити щороку у свого сімейного 

лікаря або лікарки. Знання свого статусу 
та своєчасне лікування збережуть ваше 
здоров'я.

Міф 2 «Iмунітет – один для всіх 
гепатитів»

Чи впливає імунітет до гепатиту A 
(після вакцинації або хвороби) на захист 
від інших гепатитів? Є уявлення, що лю-
дина, яка вакцинувалась проти гепати-
ту A або ж перехворіла, має імунітет до 
гепатитів B, С, D та інших. Це уявлення 
хибне. Вірусні гепатити – окремі інфек-
ційні хвороби, а не різні стадії одного 
захворювання. Кожен вірус належить до 
різних родин і має свою унікальну струк-
туру та геном. Кожен вид вірусу має різні 
антигени – «маркери», що розпізнаються 
імунною системою і сприяють розвитку 
імунної відповіді.

Це означає, що імунітет до одного 
виду гепатиту не захистить вас від ін-
ших. Тому потрібно бути обережними, 
особливо якщо є фактори ризику – секс 
без презерватива, контакт з кров'ю або ж 

недотримання правил особистої гігієни.
Гепатит A, відомий як хвороба бруд-

них рук, передається через забруднені 
продукти, воду, недотримання правил 
гігієни. А гепатити B та C можуть переда-
ватись через кров або незахищені статеві 
контакти, а також від матері до дитини 
під час пологів.

Для захисту від гепатиту A та гепатиту 
B є вакцини. Якщо ви не маєте щеплення, 
зверніться до сімейного лікаря або лікар-
ки та обов’язково вакцинуйтесь.

Міф 3 «Гепатит – це захворювання 
лише окремих груп населення, 
які практикують ризиковану 
поведінку»

А от і ні! Звісно ж, гепатити не оби-
рають соціальну групу – на ці вірусні 
захворювання може захворіти будь-хто.

Поговорімо про те, як убезпечити себе 
від вірусних гепатитів:

Вакцинація: спеціальні вакцини проти 
гепатитів A та B допоможуть запобігти 
захворюванню. Зверніться до свого сімей-

ного лікаря або лікарки й проконсультуй-
тесь щодо вакцинації.

Гігієна: ретельне миття рук перед 
їжею та після відвідування громадських 
місць – це простий, але ефективний спо-
сіб не захворіти на гепатит A.

Не використовуйте спільно з іншими 
людьми зубні щітки, бритви для гоління, 
не одягайте чужі сережки тощо.

Застосовуйте бар‘єрні методи контр-
ацепції, якщо ви маєте партнера з невідо-
мим статусом, щоб уникнути передачі 
вірусу.

Також пам’ятаймо, що осуд щодо ге-
патитів може заважати людям звертатись 
по допомогу та лікування. З цими за-
хворюваннями може зіткнутися кожна 
людина, та, окрім лікування, важлива 
ще й підтримка.

Міф 4 «Вакцинація проти гепатиту 
В не працює»

Наскільки ефективна вакцинація 
проти гепатиту B? Вакцина проти гепа-
титу B винайдена у 1982 році та визнана 
ВООЗ однією з найефективніших вакцин, 
створених коли-небудь. Вона забезпечує 
високий рівень захисту — приблизно 
95-98%.

Для новонароджених особливо важ-
ливо отримати повний курс вакцинації 
(3 дози). Рекомендовано, щоб перша доза 
була введена протягом першої доби після 
народження.

Вакцина проти гепатиту B безпечна і 
практично не викликає побічних реакцій. 
Натомість гепатит B у більшості випадків 
є невиліковним – потрібно все життя сте-
жити за станом печінки та приймати під-
тримуючі препарати. Вакцинація проти 
гепатиту B надає довгостроковий імунітет 
і захищає від ускладнень.

Запитайте у свого сімейного лікаря 
або лікарки щодо вакцинації. Щеплення 
проти гепатиту B – це правильний вибір 
на користь вашого здоров’я.

Джерело: Центр громадського здоров`я
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Смачного!

Різне

ОВЕН
Надходження ма-

теріальних благ бу-
дуть нестабільними. В 

іншому все буде добре. Життя 
особисте протягом тижня має 
позитивний вигляд.

ТЕЛЕЦЬ
Істотні зміни чека-

ють на тих, хто зайня-
тий в інформаційній сфері, тор-
гівлі, логістиці. Вдалими будуть 
угоди із давніми партнерами.

БЛИЗНЮКИ
Д л я вирішен н я 

справді складних пи-
тань тиждень не підходить. 
Найкраще зараз зайняти спогля-
дальну та вичікувальну позицію.

РАК
Зараз вам більше 

хочеться проводити 
час із сім'єю або за хобі, тому 
робота може стати тягарем. 
Гарний час для поїздок до тих 
місць, де вже були.

ЛЕВ
Всесвіт хоче переко-

натися, що ви засвоїли 
уроки, тобто навчилися підтри-
мувати внутрішній баланс. Не 
біжіть вирішувати всі справи.

ДІВА
Пам'ятайте, що роз-

виток приходить до 
тих, хто не забуває вкладати в 
себе! Не припиняйте робити те, 
що може дати довгостроковий 
результат.

ТЕРЕЗИ
Намагайтеся запла-

нувати тиждень так, 
щоб встигнути і прослухати 
корисний курс лекцій і собою 
зайнятися, і з близькими по-
спілкуватися.

СКОРПІОН
Вплив ретроградних 

планет на вас протягом 
усього тижня дещо суперечли-
вий. У неділю можуть статися 
кардинальні життєві зміни.

СТРІЛЕЦЬ 
Настав час пере-

глянути безліч планів, 
навести лад у домі та у взаєми-
нах, але для цього необхідний 
простір у думках та діях. 

КОЗОРІГ
Не ведіться на гарну 

обгортку! Перевіряй-
те, що всередині. Це 

стосується товарів, послуг та 
самих людей. Ви будете сповне-
ні надій. 

ВОДОЛІЙ
Дадуть про себе зна-

ти люди з минулого, 
випливуть ситуації, що стосу-
ються фінансів чи стосунків. Не 
тримайте у собі негатив!

РИБИ 
Захочеться діяти, але 

перешкоди у роботі не 
дадуть далеко просунутися. 
Остерігайтеся імпульсивних 
вчинків та причіпок. 
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Огірки продовжать плодо
носити до середини жовтня:  
це підживлення дасть змогу 
збирати врожай ще 2 місяці

Що потрібно зробити, щоб 
збирати зелененькі до самих 
заморозків.

Свіжі огірочки з відкритої 
грядки наприкінці вересня це 
фантастика? Ні, таке цілком 
можливо, якщо правильно пі-
дійти до вирощування.

Але навіть дотримуючись 
класичних правил агротехніки, 
складно зберегти цю теплолюб-
ну і схильну до хвороб рослину 
здоровою до середини осені.

Проте є два способи, які зна-
чно підвищують шанси цього 
досягти. Звичайно, щедрого 
вересневого плодоношення че-
кати не варто, але свіжі огірки 
для салату будуть рости справно 
до холодів.
ЧОМУ ОГІРКИ ЖИВУТЬ 
НЕДОВГО

Огірки у відкритому ґрунті 
часто гинуть уже на початку серп-
ня. Добре, якщо перед цим вони 
встигли дати рясний урожай.

Причиною загибелі стають 
холодні ночі, дощі та хвороби, 
найчастіше несправжня борош-
ниста роса, яка виникає після 
дощу і моментально знищує 
листя.

Але навіть якщо хвороб не-
має, холодні ночі роблять свою 
справу – теплолюбний огірок 
потихеньку загальмовується у 
рості і починає гинути.

Щоб продовжити життєздат-
ність рослини, слід приділити 
увагу цим двом факторам.
ЗАХИСТ ВІД НЕСПРАВЖ-
НЬОЇ БОРОШНИСТОЇ РОСИ

Своєчасні обробки від пе-
роноспорозу позбавлять цього 

захворювання. Але багатьом не 
хочеться вдаватися до хімії, адже 
огірки знімають щодня і відразу 
ж їдять.

Відмінний варіант – пре-
парати на основі триходерми. 
Триходерма – це грибок, який 
активно розмножується і знищує 
багато хвороботворних грибів, 
включаючи і пероноспороз.

Грибок безпечний для лю-
дини та комах, у нього немає 
терміну очікування. Триходер-
му можна вносити під корінь (це 
оздоровлює ґрунт) та проводити 
обприскування по листку. Пара-
лельно триходерма усуне й інші 
проблеми.
ПІДВИЩЕННЯ ХОЛОДО-
СТІЙКОСТІ

Друга проблема – надмірна 
теплолюбність огірка. Але є 
спосіб надати рослині одну су-
перздатність – стійкість до по-
холодання. Для цього доведеться 
зробити особливу бродилку.

Місткість до половини необ-
хідно наповнити рослинною 
масою:
• мохом;
• папороттю;
• люпином (можна замінити на 

будь-яку бобову рослину чи 
кропиву);

• кінським щавлем чи ревенем.
Усі інгредієнти беруться у 

рівних кількостях.
Місткість, заповнену до поло-

вини зеленню, необхідно залити 
водою і залишити на тиждень 
бродити.

Отриманий настій розво-
диться, як і звичайна бродилка, 
1 л настою на 10 л води. Раз на 
тиждень слід проводити обпри-
скування по листку та кореневе 
підживлення.

Настій містить компоненти 
(кремній, щавлеву кислоту), які 
підвищують стійкість до холо-
ду, а також азот, необхідний для 
зростання зеленої маси. Додат-
ково засіб підвищує стійкість до 
хвороб.

Використовуючи два ці 
методи, можна значно про-
довжити життя огіркам. При-
чому ці препарати повністю на-
туральні та безпечні.

Як часникове лушпиння 
допоможе зберегти врожай

Результат вас здивує. Ча-
сом найнезвичайніші та най-
дивніші рішення можуть бути 
дуже ефективними.

Упевнені, що ви завжди ви-
кидаєте часникове лушпиння. 
Але замість того, щоб позбутися 
такого сміття, застосуйте його в 
господарстві.

Повірте, результат вас здивує. 
Наприклад, лушпиння від часни-
ку відмінно допоможе фруктам 
і овочам.

Заощадите і час, і гроші. 
Лушпиння від часнику дійсно 
цінне.
ПОДОВЖУЄМО СВІЖІСТЬ 
ОВОЧІВ І ФРУКТІВ

Часникове лушпиння зна-
чно подовжує свіжість овочів і 
фруктів, які зберігаються вдома.

Для цього беремо жменю 
лушпиння часнику і посипаємо 

ним овочі та фрукти, які лежать у 
холодильнику або в коморі.

Як кажуть фахівці, це спо-
вільнить процес гниття, овочі та 
фрукти довше залишатимуться 
свіжими.
ЯК ЩЕ ВИКОРИСТОВУВАТИ 
ЧАСНИКОВЕ ЛУШПИННЯ

Приготуйте з часникового 
лушпиння спрей. Він прожене 
з рослин шкідників.

Зберіть лушпиння не тільки 
з часнику, а й з цибулі. Кладемо 
в каструлю, заливаємо водою і 
кип'ятимо на малому вогні хви-
лин 10.

Даємо охолонути, перелива-
ємо в пульверизатор і обробляє-
мо рослини. Препарат прожене 
попелицю і павутинного кліща.

Обприскувати цим розчином 
рослини можна двічі на тиждень.

Джерело: Ukr.Media

Кролик в сметані
Інгредієнти: 1 кролик, сіль за смаком, 2 цибу-

лини, 2 морквини, 300 г сметани 20%, 400 мл води, 5 
горошин духмяного перцю, 5 горошин чорного перцю, 
3 лаврових листки.

• Тушку кролика промийте, ретельно обсушіть 
паперовим рушником та розріжте на крупні по-
рційні шматочки.

• У пательню з товстим дном налийте 1 ст. л. 
оливкової олії, добре розігрійте. Шматочки кролика 
посоліть, викладіть на пательню та обсмажте з обох 
боків 5-7 хв до золотавої скоринки.

• Поки кролик обсмажується, наріжте брусоч-
ками 2 морквини та соломкою 2 цибулини.

• Додайте нарізану моркву та цибулю на пательню 
до кролика. Обсмажуйте до золотавості овочів ще 3-5 хв.

• В окремій мисці змішайте 300 г сметани і 400 мл 
води. Весь вміст пательні разом з кроликом та ово-

чами перекладіть в сотейник. Залийте їх сумішшю 
сметани та води. Додайте 5 горошин духмяного пер-
цю, 5 горошин чорного перцю та 3 лаврові листки.

• Накрийте сотейник кришкою та тушкуйте 
кролика 1 годину. Періодично зазирайте до сотей-
ника та перевіряйте, чи не викіпіла рідина. Якщо 
раптом таке станеться, просто долийте ще трохи 
кип'яченої води.

Ікра з кабачків у мультиварці, як у магазині

Інгредієнти на літрову 
банку: 1 кг кабачків, 2 цибулини, 
2 морквини, 3 зубчики часнику, 4 
ст. л. соняшникової олії, 1 дрібка 

меленого перцю, ½ ч. л. солі, 1 ч. л. 
цукру, 1 ст. л. томатної пасти, 1 
ст. л. столового оцту 9%.

• Помийте 1 кг кабачків, зріж-
те хвостики та наріжте середнім 
кубиком. Очистьте від лушпиння 
2 цибулини та від шкірки 2 морк-
вини, наріжте середнім кубиком, а 
3 очищені зубчики часнику дрібно 
посічіть.

• Всі нарізані овочі викладіть 
в чашу мультиварки, влийте 4 ст. 
л. соняшникової олії, додайте 
дрібку меленого чорного перцю, 
½ ч. л. солі, 1 ч. л. цукру та 1 ст. 
л. томатної пасти. Перемішайте, 
увімкніть режим тушкування та 
готуйте годину.

• Перекладіть тушковані ово-
чі в глибоку миску та перебийте 
занурювальним блендером або 
зробіть це за допомогою стаціо-
нарного блендера. Поверніть пере-
биті овочі у чашу мультиварки та 
готуйте на тому ж режимі ще 15 
хвилин. Тим часом стерилізуйте 
банку та кришку. Беріть twist-off 
або звичайну металеву. За 5 хвилин 
до кінця приготування влийте 1 
ст. л. столового оцту 9%. Готову 
ікру одразу ж викладіть в банку 
та закрийте кришкою. Залиште 
повністю остигнути за кімнатної 
температури, а потім зберігайте до 
року в прохолодному місці.

Джерело: klopotenko.com
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Споживачу

Цікаві факи про чоловіків
• Високий рівень тестос-

терону у хлопчиків і чоловіків 
зазвичай викликає більш висо-
кий рівень агресії, конкуренції, 
самоствердження і самостійнос-
ті, ніж у жінок.

• У всьому світі налічуєть-
ся приблизно 107 народжених 
хлопчиків на кожні 100 дівчаток.

• Середня висота на сьо-
годнішній день для чоловіків 
становить трохи більше 175 см, 
а середня вага близько 86 кі-
лограм. У 1960 році звичайний 
зріст чоловіків був близько 172 
см, а середня маса тіла при-
близно 75 кг.

• В цілому, у хлопчиків на 
25% більша вірогідність смерті 
в дитинстві, ніж у маленьких 
дівчаток.

• У всьому світі чоловіки 
мають тривалість життя 64,52 
року, у порівнянні з очікуваною 
тривалістю життя 68,78 років 
у жінок.

• Мозок у дорослого чолові-
ка приблизно на 10% більший 
за загальним розміром, ніж 
мозок жінки. І це тому, що 
чоловіки, як правило, мають 

вищий зріст і більше м’язової 
маси, ніж жінки, і їх мозку по-
трібно більше нейронів для 
управління своїм тілом.

• Вчені з’ясували, що голо-
вний мозок у чоловіків і жінок 
насправді працює трохи інак-
ше. Коли чоловіки зосереджу-
ються на завданні, вони, як пра-
вило, використовують тільки 
одну сторону свого мозку, в той 
час, присвячуючи усю свою ува-
гу і концентрацію на завданні. 
Жінки, навпаки, використову-

ють обидві сторони мозку, в той 
же час, вирішуючи завдання 
більш вміло, використовуючи 
багатозадачність.

• «Адамове яблуко» (ка-
дик) – це виступ гортані в об-
ласті шиї, який в першу чергу 
є унікальним для дорослих 
чоловіків і служить ознакою 
зростання гортані в період 
статевого дозрівання. Термін 
походить від біблійного Адама, 
який з’їв заборонений плід в 
Едемському саду.

• Біологічний символ чо-
ловічої статі (коло і стрілка, 
яка виступає з нього) також є 
символом планети Марс. Ці два 
компоненти даної символіки 
визнані як щит і спис Марса, 
римського бога війни

• Чоловіки майже в три 
рази частіше, ніж жінки, зло-
вживають алкоголем і в два 
рази частіше зловживають нар-
котиками, такими як марихуана 
і кокаїн.

• Середньостатистичний чо-
ловік має близько 50% м’язової 
маси і менш ніж 50% жиру.

• Велика частина холостяків 
до 27 років живуть під бать-
ківським крилом.

• Всім відомо, що чоловіки 
страшно бояться стати імпо-
тентами. На другому місці, як 
і дивно, страх облисіти.

• До 1900-х років, медбра-
тів було набагато більше, ніж 
медсестер, практично в кожній 
країні була така відповідність. У 
поточний час, всього лише 5.4% 
чоловіків задіяно в медичній 
галузі.

Джерело: cikavo-znaty.com


